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Ekonomika

Ř
ada tuzemských podniků
čeká, až se bude moci zno-
vu pustit do práce. Jenže
hospodářství po celém svě-
tě se zhurta mění a domácí

dodavatelé mohou vypadnout ze
hry. Přežijí-li, mohla by podle eko-
nomů být lékem na dobu po koro-
naviru snaha o co největší počet ko-
nečných výrobků.
Z menších firem však jen každá

třetí dělá konkrétní kroky, aby vyrá-
běla finální produkt. Modernizují
stroje, snaží se napřímo uzavírat
smlouvy nebo zkoušejí nové výrob-
ky a metody. Ukazuje to průzkum
Asociace malých a středních podni-
ků a živnostníků, který vznikal těs-
ně před nouzovým stavem.
Polovina z těch, co takové kroky

nedělá, si myslí, že se jich taková
otázka netýká. „Je pravda, že mno-
hých se to skutečně netýká – napří-
klad vyrábíte-li brzdový systém, pa-
trně se nestane, že byste vyrobili vý-
hledově celé auto,“ říká místopřed-
sedkyně představenstva AMSP Pav-
la Břečková.
Přesto by podle ní firmyměly hle-

dat varianty užití nebo modifikace
produktu, aby byl šířeji využitelný.
Jinými slovy, podniky mají usilovat
o to, aby nebyly závislé na pár odbě-
ratelích, navíc z jednoho odvětví.
O tom, jak zbavit Česko cejchu

montovny, se debatuje už dlouhé
roky. Zvyšuje totiž zranitelnost fi-
rem a celé ekonomiky. Pro firmy je
důležité, aby nebyly jen dílčím prv-
kem ve výrobním řetězci. Teorie
velí posouvat se – díky investicím
do vývoje – k jeho konci. Tam jsou
největší zisky a menší konkurence.
Takovým firmám méně hrozí, že je
nahradí někdo jiný.
„Po odeznění koronavirové krize

se dá očekávat, že krátkodobě bude

většina firem muset omezit investi-
ce do výzkumu a vývoje, a tedy po-
díl firem s finálním produktem
bude spíše stagnovat. V delším hori-
zontu ale poroste, i díky veřejné
podpoře a dotacím,“ předpokládá
ředitel firemního bankovnictví
ČSOB Petr Manda.
Část firemnechce čekat, až se pra-

vidla hry uvolní. „Malým firmám
nezbývá než inovovat. To je omeze-
ně možné u restaurací, které rozvá-
žejí obědy, u dovážky zboží z malo-
obchodů nebo přesunu kultury na
internet. Jsou tu ale firmy, které ne-
mají žádný odbyt a neexistuje ino-
vace, která by je zachránila,“ říká
hlavní ekonom skupiny Roklen Do-
minik Stroukal.
To jsou třeba zmiňovaní dodavate-

lé automobilek. „Pokud se nevyrá-
bějí auta, tyto podniky jsou bez pe-
něz. Firem, které se nyní snaží pře-
klenout výpadek příjmů jinými
cestami, bude s pokračujícím nou-
zovým stavem ubývat, protože jim
dojdou rezervy, a dokonce i zaměst-
nanci, kteří bez jistoty příjmů od-
cházejí do odvětví, kde se stále nabí-
rá,“ dodává Stroukal.

Digitalizace na postupu
Státní pomoc podle průzkumu vní-
má jako důležitou zhruba 27 pro-
cent podniků. Jsoumezi nimi zastou-
peny zejména firmymalé, s obratem
do pěti milionů korun, které ji však
paradoxně zpravidla nedostávají.
Stroukal si myslí, že z krize mo-

hou vyjít vítězněji větší firmy než ty
menší. „Malé firmy nemají tolik pro-
středků k lobbingu, nemají odděle-
ní na zpracování žádostí o dotace,
často s tím ani nemají zkušenosti.
V současné situaci trpí velké i malé
firmy, malé však více. Malé firmy
mají v krizích obvykle výhodu ve
své pružnosti. Současná krize je ale
jiná,“ vysvětluje.
I kdyby malé firmy přišly s nový-

mi produkty, nemusí pro ně vznik-
nout trh. „Celá současná krize spo-

čívá v uzavření ekonomiky na urči-
tou dobu, takže vítězové jsou ti, kte-
ří dokážou přežít pár měsíců bez
příjmů. To malé firmy nejsou, ni-
kdy nebyly a z podstaty věci ani být
nemohou,“ uvádí Stroukal.
Každopádně už teď je jasné, že

současná krize posune podnikání
k další digitalizaci procesů. Podle
průzkumu ji vnímají jako důležitou
téměř tři pětiny firem. Možná i díky
tomu, že asociace loni digitální pod-
nikání propagovala a ukazovalama-
lým firmám jeho výhody.
„Řada firem ve velmi krátké době

musela dokázat to, co si dlouho ne-
uměla představit – umožnila práci
na dálku, aby zajistila fungování
svého podnikání. Pracujeme na dál-
ku, aniž bychom se setkávali, vyrá-
bíme software, poskytujeme právní
služby, staráme se o klienty,“ říká
generální ředitel Unicorn Systems
Jan Jaroš.
Jeho firma například koncem

března vytvořila za čtyři a půl dne
aplikaci na vyřizování „ošetřovné-
ho“OSVČ proministerstvo průmys-
lu. Bez jediného osobního setkání,
všichni pracovali vzdáleně. Nedá se
tak pracovat ve všech oborech, ale
mnohde to jde alespoň částečně.
„Už jen sama tato zkušenost posu-
nula digitalizaci celé společnosti
o řadu let dopředu,“ myslí si Jaroš.
„Firmy, které si potřebu digitaliza-

ce uvědomily, v tom budou pokra-
čovat, protože z toho profitují. A na-
opak ty, které ji opomíjely, jsou
nyní dopady koronaviru mnohem
více paralyzovány. Je to pro ně im-
pulz k tomu, aby to začaly co nejdří-
ve řešit,“ říká Manda.
Podle Jaroše však malé a střední

podniky stále málo využívají mož-
nosti, které by jim mohla přinést
vzdálená řešení (cloud) nebo před-
platné softwaru. Při budování vlast-
ní hardwarové infrastruktury a na-
kupování tradičních licencí softwa-
ru se přitom vystavují vyššímu rizi-
ku kybernetických útoků.

Martin Petříček
redaktor MF DNES

Raději celé
auto než
pouhé brzdy

lepší infrastruktura, školky, internetové pokrytí
nezavádět další vlny EET, zrušení EET
podpora menších firem, OSVČ
finanční podpora
zjednodušení procesů, daní, zákonů
nižší daně
méně byrokracie, kontrol

méně byrokracie, zátěže od státu
menší daně
zvýšení cen
konkurenceschopnost, menší konkurence
podpora státu
lepší zaměstnanci
snížit náklady na vstupu
větší odbyt, více zákazníků, více práce

Jak vidí malé firmy budoucnost
Subdodavatelé versus
koneční výrobci
(v % respondentů)

Co by pomohlo zvýšit přidanou hodnotu (marži)?
(nejčastější odpovědi v %, otevřená otázka)

Jak by stát mohl pomoci v podnikání?
(nejčastější odpovědi v %, otevřená otázka)

Nakolik jsou pro vás následující oblasti důležité?
(v %)

Proč je digitalizace důležitá?
(nejčastější odpovědi v %, otevřená otázka)

Proč se firmy nesnaží stát konečnými výrobci?
(nejčastější odpovědi v %, otevřená otázka)

Podnikají konkrétní kroky,
aby vyráběli finální produkt
a nebyli jen subdodavateli.
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Pramen: Průzkum IPSOS pro AMSP, 100 podnikatelských subjektů (30 OSVČ, 70 firem), odpovídali majitelé, jednatelé, ředitelé malých
a středních podniků do 250 zaměstnanců a OSVČ.

Podniky by se měly soustředit na finální
produkty. Zvyšuje to jejich šance na přežití.

PX 851,56 1,37 %
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851,56 Česko 1,34 1,36 1,37
Německo -0,38 -0,32 -0,44
Francie 0,09 0,16 0,04
Itálie 1,78 1,65 1,47
Španělsko 0,84 0,83 0,67
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